
گــروه خبر: رئیس جمهور آمریکا بــار دیگر بر لزوم پایــان دادن به جنگ غزه 
تاکیــد کرد. معاون او و نامزد اصلی جمهوری خواهان در انتخابات آتی آمریکا 
نیز خواســتار برقراری آتش بس شد. ارتباط میان آمریکا و اسرائیل، راهبردی، 
پیچیده و پرافت وخیز اســت. در حال حاضر آمریکا از یک ســو اسرائیل را در 
جنگ غزه حمایت می کند چراکه خود را ملزم به پشتیبانی و حفظ موجودیت 
رژیم تل آویو می داند. اسرائیل در این جنگ هیچ خط قرمزی ندارد. این رژیم 
در آخرین اقدام خود، با بمباران یک مدرســه در غزه و قتل ده ها غیرنظامی، 

واکنش های بین المللی را برانگیخت. 
با توجه به کشتار ۴۰ هزار نفر در این جنگ، ویرانی بیش از ۶۰ درصدی نوار 
غزه، خطر وقوع فاجعه انسانی، نامشخص بودن نتیجه درگیری و تاثیرگذاری 
مســتقیم بر تنش در دیگر مناطق خاورمیانــه، آمریکایی ها به دلایل مختلف 
خواستار پایان دادن به این جنگ هستند. برخی تحلیلگران با توجه به تحولات 
داخلی آمریــکا، اینطور تحلیل می کنند که نتانیاهو بــا طولانی تر کردن این 
جنگ، در تلاش برای تاثیرگذاری بر انتخابات آمریکا، کمک به پیروزی ترامپ، 

بالا بردن تنش در منطقه و حفظ حضور ایالات متحده در خاورمیانه است. 

بمباران مدرسه �
منابع خبری بامداد شنبه از شهادت بیش از ۱۰۰ فلسطینی در حمله هوایی 
اســرائیل به یک مدرسه در شــهر غزه خبر دادند. به گزارش الجزیره، بیش از 
۱۰۰ نفر در حمله به مدرســه ای در محله الــدراج در مرکز غزه در هنگام نماز 
صبح، شــهید شدند. بر اســاس این گزارش، در این مدرسه که محل اسکان 
پناهجویان بوده است، ده ها نفر دیگر نیز زخمی شده اند. از سوی دیگر ارتش 
اســرائیل مدعی شده که یک مدرســه را در غزه که محل فرماندهی نیروهای 

حماس بوده، هدف قرار داده است.

زمان آتش بس رسیده است �
حســاب رســمی جو بایدن رئیس جمهور آمریکا روز گذشــته به وقت تهران، از 
برقراری تماس  میان امیر قطر، رئیس جمهور مصر و خودش میان طرفین درگیری 
میان اســرائیل و حماس خبر داد و نوشت: »زمان نهایی کردن توافق آتش بس و 
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آخرین تلاش دموکرات هاآخرین تلاش دموکرات ها  
برای آتش بسبرای آتش بس

آزادی گروگان ها و زندانیان فرا رسیده است. جایی برای وقت تلف کردن نیست.« 
کامالا هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا و نامزد حزب دموکرات نیز که در 
جریان تبلیغات خود به آریزونا ســفر کرده بود، با جمعی از حامیان فلسطین 
روبه رو شــد که تجمع حامیان او را مختل کردند. به گزارش الجزیره، به نقل از 
شبکه خبری الجزیره، هریس با متوقف کردن سخنرانی خود به صورت مستقیم 
خطاب به حامیان فلســطین گفت: »باید واضح صحبت کنــم. اکنون زمان 
دســتیابی به توافق آتش بس و توافقی برای برگرداندن گروگان های اسرائیلی 
)اسیران صهیونیست( فرا رسیده است.« هریس همچنین به جمعیت حامیان 
فلسطین گفت: »جو بایدن، رئیس جمهور و من ۲۴ ساعته داریم بر روی توافق 
آتش بس و بازگرداندن گروگان ها کار می کنیم. من به اعتراضات شــما احترام 

می گذارم اما اکنون اینجاییم تا برای انتخابات ۲۰۲۴ کار کنیم.«

قدرت لابی اسرائیل �
ناتوانــی دولت بایدن در قانع کردن نتانیاهو به پایان جنگ در غزه، مورد توجه 
تحلیلگران شــاخص قرار گرفت. هر کدام از ناظران، از زاویه ای به این مســئله 
نگاه می کنند. جان مرشایمر، استاد علوم سیاسی و روابط بین الملل دانشگاه 
شــیکاگو با برشــمردن برنامه های دولت آمریکا و اهدافی کــه درباره جنگ در 
فلســطین دارد، راجع به این ناتوانی در فارن افرز نوشت: »دولت بایدن در هر 
مرحله از ]جنگ غزه[ اسرائیل حمایت کرده است و درعین حال، با ناراحتی به 
آنچه اسرائیل انجام می دهد یا نمی کند اعتراض می کند. بدتر از آن، نه کنگره، 
نه رهبران جمهوری خواه و نه رســانه های جریــان اصلی، دولت بایدن را تحت 
فشار قرار نداده اند که اسرائیل را برای تغییر رفتارش به شکل معنی داری مجاب 
کند. این وضعیت نگران کننده این سوال واضح را ایجاد می کند: چرا؟ پاسخ: 

قدرت حیرت انگیز لابی اسرائیل.« 

خاورمیانه باثبات به نفع آمریکا و ضرر اسرائیل است �
سیدهادی برهانی،  استاد دانشکده مطالعات جهان 
دانشگاه تهران به خبرنگار »هم میهن« گفت: »در ایران 
درک درســتی از ارتباط آمریکا و اســرائیل وجــود ندارد. 
می خواهیم با ضرب المثل ســگ زرد برادر شغال است، 
ارتبــاط این دو طرف را تحلیل کنیم. اما حقیقت این اســت که در نگاه حزب 
دموکرات و جمهوری خواه نسبت به اسرائیل و مسائل خاورمیانه تفاوت وجود 
دارد. قبل از هر چیز باید بگویم که هر دو حزب بر حفظ موجودیت اســرائیل 
تاکید دارند و از آن دفاع می کنند. اما نگاه شــان نســبت بــه تحولات و وقایع 
متفاوت است و نظرسنجی ها این را نشــان می دهد. در گذشته، هر دو حزب 
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بلغارســتان رقابت کرد و همچنین صباح شــریعتی کشتی گیر 
سنندجی عضو تیم ملی کشتی فرنگی آذربایجان را هم اضافه 
کنیم، می شــود شانزده نفر. این تعداد ورزشکار پناهنده ایرانی 
می تواند یک زنگ خطر مهم برای کشور باشد. درمیان نفراتی که 
در تیم پناهنده ها عضویت دارند برخی هایشان مدال های آسیا و 
اروپا دارند. جزو نخبه های ورزش ایران به شــمار می روند. وقتی 
رقابت هایشان را  زیر پرچم دیگری به جز ایران می بینیم ناراحت 
و غمگین می شــویم. به خصوص دو مســابقه صباح شریعتی 
کشــتی گیر ســنندجی در تیم آذربایجان مقابل میرزازاده که با 
خداحافظی صباح همراه بود و در پایان روی شانه های میرزازاده، 
دور خداحافظی  زد و سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ایران هم او 
را همراهی کرد. خداحافظی از تشک کشتی با حضور ایرانی ها 

و نه آذربایجانی ها.
و مصاف حســاس ناهید کیانی و کیمیا علیــزاده که تلخ بود و 
ناخوشــایند. کیمیا علیزاده در این دوره نشان داد که همچنان 
خــودش را ایرانــی می داند و علاقه منــد به پرچم ایــران. او در 
المپیک پاریس نیز مانند توکیو کمربندی  بسته بود که نامش را با 
ترکیب رنگ پرچم ایران روی آن حک کرده بودند. رقابت کیمیا و 
ناهید اما احساس تناقض عجیبی داشت. ایران در مقابل ایران. 
یکی برنده شد و یکی بازنده. ایران برد و ایران باخت. حس تقابل 
دو هموطن. شاید بتوان گفت مدال های نقره و برنز تکواندو زنان 
در وزن منهای 57 را دو ایرانی به دست آوردند. بیشترین بازتاب 

را این مسابقه درافکار عمومی داشت.
جــدای از حس عجیب رقابت دو بانــوی ایرانی در نبردی تن به 
تن در بالاترین سطح ورزشی جهان، اما نحوه برخورد صداوسیما 
با این پدیده هم در دوره قبل و هم امســال درخاطره ها ماندگار 
اســت. وقتی بیژن خراسانی گزارشگر پرحاشیه و روی اعصاب 
صداوسیما در المپیک توکیو حتی یک بار هم نام کیمیا علیزاده 
را در گزارش خودش به زبان نیاورد. امسال نیز رسول مهربانی، 
گزارشگر صداوسیما اگر چه اسم کیمیا را برخلاف دوره گذشته 
برزبان برد اما چندین بار به شــکل اغراق گونه تاکید می کرد که 
ایران فقط یک نماینده در وزن منهای 57 دارد و شــاهد رقابت 
ایران با نماینده بلغارستان هستیم. در انتها نیز وقتی دو ورزشکار 
ایرانی روی ســکو رفتند و پس از مراسم اهدای مدال ها یکدیگر 
را طولانی مــدت در آغــوش گرفتند، صداوســیما این صحنه را 
سانسور کرد. غافل از اینکه دیگر سانسور معنی و مفهومی ندارد 
و همه مردم این صحنه را در شــبکه های اجتماعی بارها و بارها 

دیدند.
امــا نکته پایانی اینکه متاســفانه در ســال های اخیر مهاجرت 
ورزشکاران ایرانی به کشورهای دیگر شدت گرفته است. اما دلیل 
افزایش مهاجرت نخبگان ورزشی چیست؟ هنوز داغ مهاجرت 
شطرنج بازان درجه یک کشورمان تازه است؛ کیمیا علیزاده هم 
و بسیاری دیگر از وزشکاران ایرانی.  چرا یک قهرمان ورزشی باید 
ترک وطن کند؟ حضور چهره های شــاخص ورزشی و فرهنگی 
ایران زیر پرچم ســایر کشــورها  هر سال چشــم مردم جهان را 
به خودش خیره می کند. این مســئله روی ســیمای فرهنگی 
ایران تاثیر منفی می گذارد و از کشورمان چهره ای می سازد که 
نخبگانش دوست ندارند زیر پرچم کشورشان به رقابت ورزشی 
بپردازند. سیمای صلح دوستی ایران را خدشه دار می کند و یک 
تبلیغ منفی برای کشوری باسابقه کهن فرهنگی و تاریخی است. 
در عین حال برای مردم ایران نیز پذیرش این مســئله سخت و 
ناگوار است. اینکه رقابت دو هموطن ایرانی را نظاره گر باشند؛ 
مسئله ای که در کشتی، تکواندو، شطرنج و سایر ورزش ها پیش 

آمده است. 
از سوی دیگر مهاجرت متخصصان ورزشــی اثرات زیانباری بر 
فرآیند رشــد و توســعه ورزش ایران برجای می گذارد. نخبگان 
ورزشــی نماد و سمبل یک ملت در مجامع بین المللی هستند. 
درعین حال ورزش و ورزشــکاران همه عرصه های زندگی مردم 
را تحت تاثیر قرار می دهند. ورزشــکاران ملی یک سرمایه بزرگ 
انسانی به شــمار می روند. ورزش در همه عرصه های فرهنگی، 
سیاسی، تربیتی و اجتماعی سرمایه ساز است و جایگاه مهمی 
در حوزه اقتصاد دارد. متاســفانه چند وقتی است که برخی از 
ورزشکاران ایران دلسرد شده اند و جلای وطن می کنند. برخی از 
ورزشکاران به دلایل سیاسی از ایران می روند و نفوذ گرایش های 
سیاســی در ورزش و برخی فشــارها را عاملی بــرای ترک وطن 
می دانند. برخی برای یافتن فرصت های شغلی از ایران می روند، 
برخی به دنبال رفاه بیشتر هستند و گروهی عوامل حرفه ای را در 
نظر می گیرند. اما هر چه هست آزادی های اجتماعی، مسائل 
سیاســی، دخالت مدیران در روند پیشــرفت ورزشکاران، پشت 
خط ماندن نخبگان ورزشــی، نبود شایسته سالاری، بی مهری 
مسئولان، افزایش جهانی شــدن و عواملی از این دست باعث 

شده که ورزشکاران ایرانی به رفتن فکر کنند. 
به نظر می رســد کــه مدیران عالی رتبــه ایــران و وزارت ورزش و 
جوانان باید هر چه زودتر سیاست هایی اتخاذ کنند که منجر به 
افزایش امید به زندگی در میان ورزشکاران شود؛ سیاست هایی 
که امیدواری را در میان اهالی ورزش بیشــتر کند. نگاه به آینده 
را تقویت کند و بدانند مسئولان کشورشان به آنها بها می دهند. 
در غیر این صورت به دلیل کیفیت بالای زندگی در کشــورهای 
توســعه یافته نسبت به کشورهای در حال توســعه مانند ایران، 
همچنان فکر ورزشــکاران مان درگیر رفتن و ماندن خواهد بود. 

هم اکنون باید به فکر چاره بود که شاید فردا دیر باشد. 

کاروان بدون مدال ایران در بیشتر رشته های ورزشی در المپیک 
پاریس؛ این ماجرای همیشگی ورزش کشورمان است. داستان 
کشــتی به عنوان ورزش اول ایران را که کنار بگذاریم، در رشــته 
وزنه برداری نیز توفیق داشته ایم. پس از آن با اختلاف در تکواندو 
نیز شانس هایی برای مدال آوری داشته ایم. در سایر رشته ها اما 
وضعیت کاملًا متفاوت اســت. گاهی با ظهور تک ســتاره هایی 
غافلگیر شــده ایم و دست مان به مدال رســیده است. ولی روال 

معمول »هیچ« بوده است.
اگــر وضعیت ورزشــکاران ایرانی در المپیک هــای دوره قبل را 
بررسی کنیم متوجه می شــویم که در تمام دوره ها در هفته اول 
روی سکو نرفته ایم و هیچ مدالی دشت نکرده ایم. المپیک۲۰۲۰ 
توکیو یک استثنا بود که جواد فروغی در هفته اول یک شگفتی 
خلق کرد و در رشته تیراندازی، ایران را صاحب یک مدال تاریخی 
کرد. اما تیم ایران همیشه از هفته دوم و سوم مدال گرفته است؛ 
یعنی از جایی که کار به رقابت ورزشــکاران جهان در ســه رشته 
کشــتی، تکواندو و وزنه برداری می رســد. ورزش ایران در طول 
تاریخ المپیک موفق شــده 7۶ مدال به دســت بیاورد که از این 
تعداد ۴7 مدال مربوط به کشــتی، ۲۰ مدال برای وزنه برداری، 
۶ مدال متعلق به تکواندو، یک مدال برای تیراندازی، یک مدال 
بــرای کاراته و یک مدال برای دوومیدانی اســت. درواقع ورزش 
ایــران در تمام دوره های المپیک فقط در کشــتی و وزنه برداری 
درخشیده است و گاهی هم تکواندو به کمک ورزش کشور آمده 

است.
امسال نیز اگر چه برخی از ورزشکاران ایران خوش درخشیدند، 
امــا باز هــم نتیجه همــان چیــزی بود کــه انتظــار می رفت، 
بــدون مدال و بــدون موفقیت. حتی وقتی که رضــا علیپور در 
ســنگنوردی، تنها با اختلاف چندصدم ثانیه به فینال نرسید یا 
مهدی الفتی ملی پوش ژیمناســتیک و پرچمــدار کاروان ایران 
در المپیک پاریس که با پرش زیبا در فینال وســیله پرش خرک 
و فرود نامطمئن عنوانی بهتر از هفتمی جهان به دست نیاورد. 
شمشیربازان هم امسال رقابت های نزدیک و جانانه ای داشتند و 
هرچند شایستگی بسیاری از خودشان به نمایش گذاشتند اما 
در نهایت به عنوانی بهتر از چهارمی دســت پیدا نکردند. حتی 
کوتاه ماندن دست شــان از مدال را به داوری مسابقه ها نسبت 
دادند. تیم های قایقرانی و دوومیدانی ایران نیز در این دوره هیچ 
موفقیتی کسب نکردند. حتی فرزانه فصیحی درمیان دونده های 
جهان عنوانی بهتر از پنجاهم به دست نیاورد و این مسئله نشان 
می دهد که یکی از بهترین دونده های کشورمان چه فاصله ای با 

ورزشکاران جهان دارد.
ایران در ســه رشته شــنا، تیراندازی با کمان و دوچرخه سواری 
جاده هم یک نماینده داشت. در دوچرخه سواری جاده، نماینده 
ایران پس از ۱۶ سال ناکامی توانست به خط پایان برسد. درواقع 
همین به خط پایان رسیدن، یک کامیابی به حساب آمد. حتی 
اگر او با نفر اول ۲۶ دقیقه و 5۹ ثانیه فاصله داشته باشد. نیما و 
نوشاد عالمیان و ندا شهسواری، پینگ پنگ بازان کشورمان نیز 

هیچ موفقیتی کسب نکردند. 
اینجا این پرســش مطرح است که چرا سال های طولانی است 
که ورزش کشــورمان درجا می زند. چرا نمی توانیم به موفقیت 
چشمگیر برسیم؟ دلایل ناکامی همیشگی ما چیست؟ آیا مثل 
همه دوره های قبل تنها باید به کســب سهمیه المپیک بسنده 
کنیم و پیروزی در مســابقه ها و رفتن روی ســکوهای قهرمانی 
همچنان برایمان آرزویی دست نیافتنی باشد؟ کشورهایی که در 
المپیک، بزرگترین عرصه ورزشــی جهان به موفقیت رسیده اند 
چه سیاســت ها و برنامه هایی داشته اند؟ مدیران ورزشی کشور 
چه تلاش هایی برای احیای جایگاه ورزشــی ایــران باید انجام 
بدهند؟ چرا ورزش ایران پیشرفت نمی کند؟ این درحالی است 
که ورزشکاران ایران در برخی از رشته ها بسیار بااستعداد نشان 

دادند. اما همان ها نیز نتوانستند به موفقیت برسند. 
چند روز دیگر که بازی های المپیک پاریس تمام شد، لازم است 
یک ارزیابی دقیق و برنامه ریزی اصولی برای آینده ورزش ایران 
صــورت پذیرد. هرچند همــه می دانیم پول نیســت، امکانات 
نیســت، نگاه آینده نگــر وجود نــدارد، زنان ورزشــکار حمایت 
نمی شــوند و با مشــکلاتی دوچندان مواجه هســتند، ضعف 
مدیریتی داریم و در یک کلمه چشم انداز روشنی از آینده نداریم، 
اما با همه اینها، مدیران و مســئولان کشور وظیفه دارند تلاش 
کنند و برای برون رفت از این وضعیت برنامه داشــته باشند. لازم 
اســت یک کمیته ارزیابی عملکرد ورزش ایران تشــکیل شود و 
مســیر حرکت ورزش کشور برای چهار سال آینده مورد بازبینی 
قرار گیرد. وگرنه چهار سال دیگر دوباره شاهد همین روند تکراری 

ناکامی های ورزشی خواهیم بود. 
امــا داســتان ورزش ایران به همین جا ختم نمی شــود. رقابت 
المپین های کشورمان را از زاویه دیگر نیز می توان بررسی کرد. 
آن هم مسئله ورزشکاران پناهنده المپیکی ایران است که در این 
دوره بیشترین نفرات تیم پناهندگان را تشکیل دادند. ۱۴ نفر از 
۳۲ ورزشکار تیم پناهندگان در پاریس را ایرانی ها تشکیل دادند. 
اگر به این نفرات کیمیا علیزاده، تکواندوکار موفق ایران که با پرچم 

چرا ورزش ایران پیشرفت نمی کند؟

سردبیر آنلاین هم میهن
افشین امیرشاهی

پیامی که رقابت کیمیا علیزاده و ناهید کیانی در پاریس با خود به همراه داشت

گزارشگر هم میهن
محسن صالحی خواه

نخبه پروری لازمه مهاجرت معکوس

»۱۴ نفر از تیم ۳۶نفره پناهندگان در المپیک فرانســه ایرانی هستند.« آماری 
که قابل تأمل اســت. با این حال محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور روز 
گذشــته تاکید کرد که »وطن آمادگی کامل برای پذیرش فرزندان خود را دارد و 
ان شاءالله شاهد مهاجرت معکوس باشیم. به ورزشکاران عزیز کشورمان تبریک 
می گویم که در المپیک در دو صحنه پیروز شدند. یکی صحنه رقابت بود که در 
خیلی از موارد ما برای اولین بار به این پیروزی رسیده بودیم. فراتر از آن در صحنه 
اخلاق بود که احساس غرور می کردیم مخصوصاً وقتی رفتار و کردار ورزشکاران 
را نســبت به جوانان هموطن خود می دیدیم، جوانانی که به هر دلیلی تصمیم 
به مهاجرت گرفتند که حق هر فرد اســت. پیام این ورزشکاران این بود که وطن 
آمادگی کامل برای پذیرش فرزندان خود را دارد و ان شــاءالله شــاهد مهاجرت 
معکوس باشیم. ما برای جوانان برجسته و زبده و هموطنان عزیز که به هر دلیل 

مهاجرت کردند، افتخار خدمتگزاری آن ها در داخل کشور را پیدا می کنیم.«  

به نظر می رسد اشاره عارف به رقابت انجام شده میان کیمیا علیزاده و ناهید 
کیانی دو تکواندوکار ایرانی بود که در میدان المپیک در مقابل هم ایستادند و مبارزه 
کردند. دو هموطن  که یکی به دلیل تنگ نظری ها و پاره ای از تحمیل ها دســت 
به جلای وطن زده و در تصمیمی تلخ در ســرزمینی دیگر به راه خود ادامه داد و 
دیگری که تصمیمش به ادامه راه در سرزمین مادری بود. درباره این دو ورزشکار و 
تصمیم هریک که دلایل شان به هیچ عنوان مبهم نیست اما قضاوت های مختلفی 
انجام شد. مورد تشویق قرار گرفتند و البته توهین و توبیخ هم شدند. با این همه اما 
آغوش باز این دو ورزشکار نسبت به یکدیگر نشان داد که حضور در میادین ورزشی 
به عنوان رقیب این حس هم وطن، هم خون و هم ریشه بودن را از بین نخواهد برد. 
نکته آنکه امسال هم مانند چند دوره اخیر تیم پناهندگان المپیک در میدان رقابت 
حاضر شد و قابل تأمل تر آنکه ۱۴ ایرانی در این تیم ۳۶ نفره حضور داشتند، یعنی 

 تقریباً نیمی از اعضای این تیم. 
با این حال عارف می گوید که ایران آمادگی کامل برای پذیرش فرزندان خود را 
دارد. اما سوال اینجاست که منظور از این آمادگی کامل چیست؟ آیا این آمادگی 
تنهــا ابعاد اقتصادی را در بر می گیرد یا شــامل مطالبــات فرهنگی و اجتماعی 
جامعه و به ویژه جمعیت زنان هم می شــود. آیا دلایل ترک وطن روزافزون ایرانیان 
به صورت تخصصی و کارشناسی شده احراز و راه حل رفع این دلایل هم مشخص 
شده یا اینکه این صرفاً دعوتی خودمانی از افرادی است که به دلیل رسیدن کارد 
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بررسی اظهارات معاون اول رئیس جمهور درباره بازگشت مهاجران در گفت وگو با متخصصان


